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[Text]
to construct, and you are estimating at today’s prices, you have 
to include a factor with the 1980 dollar for future price 
increases in material and labour costs and whatnot that could 
affect the price of the project by the time it is finished three 
years down the road. And that is what this means. It means 
that last year, in the Blue Book, when we estimated projects, 
we were not doing this, but as a result of the practice that was 
developed last year and the project cost-control directive which 
came from the Treasury Board during Mr. Stevens’ time, we 
now include in our project estimates price escalation, if it is a 
project that goes beyond the fiscal year, and also we build in a 
risk factor. And that is what this refers to. It explains the 
change in estimating our total project cost.

The Chairman: We have two questioners remaining: five 
minutes each.

Mr. Korchinski, followed by Mr. Manly.
Mr. Korchinski: Mr. Chairman, my first words must be to 

congratulate you and the Minister on your appointments. 
Knowing something of the Minister’s capacity for total 
involvement, if anybody will serve the department well, I am 
sure he will.

Having said that, I am somewhat disappointed in the open­
ing comment that was presented, because starting with the 
first paragraph and ending with the final one in the statement 
it would appear that somehow—at least my impression of his 
statement was that the department, who apparently drafted 
this statement for him, feel their responsibility ends at the 60th 
parallel; and in reality this is not the case. I almost feel as if I 
should go into another committee somewhere else, because the 
concentration of the emphasis is on everything north of 60° in 
this particular statement. I appreciate the fact that the consti­
tutional question and the land claims and so on, are very basic 
to many of the problems suffered in the North, and that they 
are involved in them; but, at the same time, I somehow feel 
that statement did not in any way deal with some of the 
economic issues, the problems, that are faced in many of the 
reserves and the settlements other than south of the 60th 
parallel.
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Now this is the way it strikes me. My concern is because of 

the fact that there are many instances of provincial involve­
ment in many of the areas, including the settlements where 
Indians or non-status Indians and Métis are, and so on. In 
some way, it is an easy way out for the department not to get 
totally involved with the problems that these people face in 
those areas. Because of the shortness of the time and because 
of the fact that the unemployment statistics do not include 
Indian reserves, I wonder if the Department has ever taken it 
upon itself to undertake and compile a list of unemployed 
people on those reserves the benefit of the department, and for 
everybody to see, and to try to cope with the problems that 
these people have in regard to unemployment and to face up to 
the fact that these people have an unemployment problem and 
an economic problem.

I also would like to know whether the department has taken 
it upon itself to compile the economic statistics for families in 
these areas, and make these available. These are basic to the 
people up in the North. It seems that all of this has not been

[Translation]
répercutera sur les coûts définitifs lorsque les travaux seront 
terminés au bout de trois ans. Lors de la publication du livre 
bleu, l’an dernier, nous ne tenions pas compte de cette hausse 
dans nos calculs. Mais à la suite de la directive sur le contrôle 
des prix émise par le Conseil du trésor sous l’égide de M. 
Stevens, nous prévoyons maintenant une indexation des coûts 
pour tous les travaux d’une durée supérieure à l’année fiscale; 
de plus, le facteur risque est également inclus dans nos prévi­
sions. Voilà pourquoi les prévisions globales de dépenses pour 
ces travaux ont été modifiées.

Le président: Les deux derniers députés à intervenir dispose­
ront chacun de cinq minutes.

La parole est à M. Korchinski, puis ce sera M. Manly.
M. Korchinski: Je tiens tout d’abord à féliciter le ministre 

de sa nomination et je ne doute pas un seul instant qu’il est 
apte mieux que quiconque à promouvoir les intérêts du 
Ministère.

Je dois néanmoins avouer que sa déclaration m’a quelque 
peu déçu, car d’un bout à l’autre, il donne l’impression que la 
responsabilité du ministère s’arrête au soixantième parallèle, 
ce qui n’est pas du tout conforme à la réalité. Du moins tel doit 
être l’avis du fonctionnaire qui a été chargé de rédiger cette 
déclaration. C’est au point que je me demande ce que je fais 
ici, car cette déclaration insiste presque exclusivement sur tout 
ce qui se passe au nord du soixantième parallèle. Il est évident 
que la question constitutionnelle et les revendications territo­
riales sont à l’origine de nombreuses difficultés dans le Nord; 
j’estime néanmoins que la déclaration du ministre s’est bornée 
à évoquer les problèmes économiques qui confrontent les seules 
réserves et agglomérations situées au nord du 60ième parallèle.

Bien souvent les autorités provinciales s’occupent de ces 
régions, et notamment des localités peuplées par des Indiens, 
inscrits ou non, ainsi que par des Métis. C’est pour le ministère 
une solution de facilité que de refuser de s’intéresser de près 
aux difficultés des habitants de ces régions. Vu que les statisti­
ques du chômage ne tiennent pas compte des Indiens habitant 
dans les réserves, j’aimerais savoir si le ministère s’est jamais 
donné la peine de calculer le nombre de chômeurs parmi les 
habitants des réserves; si ces chiffres étaient mieux connus, il 
serait peut-être plus aisé d’aider ces gens à lutter contre le 
chômage. Mais pour ce faire, il faut tout d’abord admettre 
qu’un problème de chômage existe pour ces gens.

J’aimerais par ailleurs savoir si le ministère a établi des 
statistiques économiques pour les familles résidant dans le 
Nord et si nous pourrions obtenir ces chiffres. Il s’agit là de 
données essentielles, données qui n’ont pas été évoquées dans la


